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Moritz Gawert, Line Saur & Rita Nikolai

Schulsport als Politikum?! 
Eine inhaltsanalytische Auswertung parteipolitischer Dokumente der AfD
Die Alternative für Deutschland fokussiert in den letzten Jahren vermehrt schulpädagogische Themen und auch 
der Schulsport ist dabei fest in der schulpolitischen Programmatik der Partei verankert. Anhand von verschiede-
nen Dokumenten (Wahlprogramme, Thesenpapiere und parlamentarische Anträge) untersucht der Beitrag, wel-
che schulpolitischen Positionen die AfD zu dem Thema Schulsport vertritt und wie sich diese in den wissenschaftli-
chen Diskurs einordnen lassen.

Physical Education as a Political Issue?  
A Content Analysis of AfD (Alternative for Germany) Political Party Policies
Over the past years the political party Alternative for Germany (AfD) has increasingly dealt with school educational 
topics and thereby physical education is significantly anchored in the party’s policies. Based on different documents 
(election programs, thesis papers and proposed motions in parliament) the authors examines the AfD’s political 
positions on physical education and categorizes them in scientific discourse.

Christian Gaum

Die AfD und die Werte des Sports – Eine unheimliche Allianz?
Der Beitrag untersucht die vermeintliche Übereinstimmung der sportpolitischen Thesen der AfD mit den Werten 
des Sports. Obgleich darin Werte wie Leistung, Fairness und Solidarität hervorgehoben werden, lässt sich nach-
weisen, wie die AfD den Sport mit ihren nationalistischen Überzeugungen instrumentalisiert. Ziel ist es, Sportpäd-
agog*innen zu einer kritischen Reflexion von Idealisierungen und zur pluralistischen Gestaltung des Sports in einer 
demokratischen Gesellschaft zu ermutigen.

The AfD (Alternative for Germany) Political Party and the Values of Sport: A Weird Alliance?
The author examines the alleged correspondence between the sport political AfD policies and the values of sport. 
Despite the fact that values, such as achievement, fairness and solidarity are emphasized, the author provides 
evidence that the AfD instrumentalizes sport for its nationalistic convictions. His objectives are to motivate sport 
pedagogists to critically think about idealizations and to provide pluralistic sport opportunities in a democratic 
society.

Norbert Gissel

Das agonale Prinzip: Sportpädagogische Leitkategorie oder faschistoide AfD-Doktrin?
In der sportpädagogischen Fachdiskussion wird der Begriff des agonalen Prinzips erstaunlich unkritisch genutzt, 
ohne zu beachten, dass ihm faschistoide Bedeutungsmomente immanent sind. Diese werden anhand der Origi-
nalarbeiten von Jacob Burckhardt, dem Schöpfer des Begriffs, erläutert. In einem zweiten Schritt werden die Pro-
grammschriften der AfD zu Bildung und Sport analysiert, um zu prüfen, wie weit sich darin die Sinngehalte des 
Burckhardtschen Begriffs wiederfinden.

The Agonistic Principle: Sport Educational Guideline or Protofascist AfD (Alternative for Germany)  
Political Party Doctrine 
The term agonistic principle is applied in a surprisingly uncritical way within sport educational discourse without 
realizing its immanent protofascist implications. The author explains these aspects with reference to the original 
publications of Jacob Burckhardt, who initiated the term. Then the author analyzes the AfD’s policies on education 
and sports in order to examine to what extent they include the meanings of Burckhardt’s term.




